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De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en Gezin besprak het voorstel van 

decreet houdende wijziging van diverse bepalingen van het decreet van 31 

januari 2014 betreffende opdracht van de bevoegdheid inzake het voeren van 

een specifiek grond- en woonbeleid voor Vlaams-Brabant aan de Provincie 

Vlaams-Brabant, het decreet van 15 juli 1997 houdende de Vlaamse Wooncode 

en het decreet van 27 maart 2009 betreffende het grond- en pandenbeleid, 

tijdens haar vergadering van 5 december 2017. 

 

Op dit voorstel van decreet werd één amendement ingediend. Het werd verspreid 

als Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, nr. 1321/2. 

 Toelichting door Michel Doomst 1.

Michel Doomst stelt dat dit voorstel van decreet spoort met wat men probeert in 

de Vlaamse Rand op te zetten. Het voorstel van decreet is conform het Vlaamse 

regeerakkoord, en is ingeschreven in de beleidsbrief Welzijn, Volksgezondheid en 

Gezin 2017-2018 (Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, nr. 1348/1). Bovendien komt het 

tegemoet aan een reële en becijferbare nood. Op het vlak van algemeen 

welzijnswerk, bijzondere jeugdbijstand, kinderopvang, gehandicapten-, ouderen- 

en thuiszorg kennen Vlaams-Brabant en Halle-Vilvoorde een achterstand, 

ondanks stevig bijbeenwerk in de voorbije jaren. Het voorstel van decreet is 

onmiddellijk uitvoerbaar: de middelen zijn beschikbaar, met name 2,5 miljoen 

euro, vanaf februari 2018. De middelen zijn niet onbeperkt maar maken wel een 

en ander mogelijk. Het is ook vrij eenvoudig uitvoerbaar omdat Vlabzorginvest 

geïntegreerd kan worden in Vlabinvest. Er is derhalve geen nieuwe structuur 

nodig. Dat bespaart tevens onnodige werkingskosten en overhead. Vlabinvest 

heeft al een raad van bestuur en een directiecomité. De financieringsfondsen 

zullen van elkaar gescheiden zijn om de transparantie te verzekeren en jaarlijks 

een correcte rapportering mogelijk te maken. 

 

Het voorstel van decreet is een toonbeeld van eenvoud. Het past binnen 

bestaande structuren, is gericht op een concrete, detecteerbare nood en het 

doorstaat de toetsing van het ongelijkheidsbeginsel. De cijfers wijzen uit dat de 

CAW’s extra personeel krijgen, maar toch blijven ze onder het gemiddelde. Voor 

de bijzondere jeugdbijstand komt men een paar plaatsen te kort per jaar. Bij de 

voorzieningen voor personen met een handicap komt men aan een lager 

gemiddelde en in de thuiszorg liggen de geprogrammeerde uren lager dan in 

Vlaanderen. De achterstand heeft ook een historische reden, met name omdat 

Vlaams-Brabant te lang afhankelijk was van Brussel. Men probeert op eigen 

kracht bij te werken, maar dat blijkt niet simpel.  

 

Het moet de bedoeling zijn de beste investeringen op de juiste plaats te doen 

aankomen. Er is daarom voorzien in structureel overleg tussen Vlabinvest en de 

Vlaamse Gemeenschap teneinde juist te beheren en optimaal te verdelen. De 

voorlopige raad van bestuur, die er na de vernieuwing van de provincieraad in 

2019 anders uit zal zien, legt de prioriteiten vast, met als primair doel de 

concrete achterstanden weg te werken. Er is ook een inspanning van onderuit 

nodig. De focus ligt voor een deel op kleinere initiatieven. Er zullen vooral nieuwe 

initiatiefnemers gezocht worden met actieve opsporing en begeleiding.  

 

Het voorstel van decreet is geen vrijgeleide en houdt rekening met een jaarlijks 

voortgangsrapport via meetinstrumenten die nog enige verfijning behoeven. Zo 

wil men zicht houden op de kloof met het Vlaamse gemiddelde.  

 

Het voorstel van decreet is een goede zaak voor de regio. De uitdeining van 

Brussel zorgt voor meer behoeften, onder meer op het vlak van Welzijn. De 

indieners hopen dat Vlabzorginvest snel kan worden ingezet in initiatieven. 
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 Algemene bespreking 2.

Jo De Ro meent dat de redenen voor het voorstel van decreet duidelijk zijn. Hij 

duidt de gevolgen van het gebrekkige aanbod van cgg’s, bijzondere jeugdbijstand 

of CIG’s. In de praktijk zijn het ouders, scholen en CLB’s die de gevolgen dragen. 

Schooldirecties in de Rand zetten dat aspect veel hoger op de agenda dan andere 

interne onderwijsdiscussies van de voorgaande jaren. Het uitvallen van 

leerkrachten en het snel doorstromen van mensen in de CLB’s zou sterk gelinkt 

zijn aan het tekortschietend netwerk dat al jaren goed gedocumenteerd is door 

de provincie Vlaams-Brabant. De minister van Welzijn laat geregeld horen dat er 

op Vlaamse uitbreidingsrondes gemiddeld veel minder wordt ingetekend in de 

Vlaamse Rand rond Brussel. 

 

Open Vld is ervan overtuigd dat met dit voorstel van decreet dat Vlabzorginvest 

moet toepassen op het terrein, een goed antwoord is gevonden op zowel de 

bezorgdheden van het veld als op de terechte kritiek van de minister. Het is zeer 

specifiek voor Vlaams-Brabant en in het bijzonder voor de regio Halle-Vilvoorde 

waar de tekorten het scherpst zijn. Er wordt via een bestaand vehikel gewerkt 

zodat er geen nieuwe structuren hoeven te worden opgezet, die nog kinderziek-

tes moeten doormaken. Bovendien is er ook structureel overleg in het vooruit-

zicht gesteld tussen Vlaanderen en Vlaams-Brabant, tussen Vlabzorginvest en het 

autonoom provinciebedrijf.  

 

In artikel 7, tweede lid, van het voorgestelde artikel 3/1, is niet zomaar sprake 

van: “2° het stimuleren en begeleiden van initiatiefnemers bij infrastructuurinitia-

tieven, vermeld in punt 1°.”. In de memorie van toelichting is een passage 

ingeschreven die stelt dat in het provinciaal werkingsreglement een voorafname 

van 20 percent wordt ingeschreven voor kleinschalige initiatieven. Het is 

uitdrukkelijk de bedoeling van de indieners dat niet altijd dezelfde partners 

initiatieven nemen. Ze willen initiatieven aanmoedigen van organisaties die nog 

niet actief zijn in de regio en in het voorbije jaar te kennen hebben gegeven dat 

ze over te weinig eigen middelen beschikken voor verwerving van gronden en/of 

infrastructuur. Zij zouden op deze manier steun kunnen genieten.  

 

De indieners voorzien in een evaluatie van de resultaten na een jaar. Het lid 

hoopt dat Vlaams-Brabant aan de openbare besturen, OCMW’s, vzw’s en 

organisaties die in de sector actief zijn, voldoende informatie geeft zodat snel kan 

blijken dat er vele gegadigden zijn. Jo De Ro ziet liefst dat de 2,5 miljoen euro na 

het eerste jaar niet meer volstaat en dat hij op een verhoging van het budget 

moet aandringen. Dat zou betekenen dat de witte vlekken in de Vlaamse Rand 

rond Brussel ingevuld raken.  

 

Lorin Parys heeft samen met Peter Persyn al geregeld de welzijnskloof van 

Vlaams-Brabant ten opzichte van het Vlaamse gemiddelde en de andere 

provincies geduid. Dat is fundamenteel onrechtvaardig. In Hasselt of Genk zijn er 

dubbel zoveel plaatsen in de bijzondere jeugdzorg of integrale jeugdhulp dan er 

in Vlaams-Brabant zijn. Het Vlaamse gemiddelde bedraagt een tiental plaatsen 

per 10.000 kinderen en jongeren. In Vlaams-Brabant ligt dat gemiddelde op de 

helft, en dat heeft een directe impact op het recht op hulp. Het voorstel van 

decreet zet een stap in de richting van het dichten van die kloof. Dat kan door 

jaarlijks 2,5 miljoen euro extra te investeren in welzijns- en zorginfrastructuur in 

Vlaams-Brabant. Voor N-VA is het van belang dat dat op een objectieve manier 

gebeurt. De projecten met de grootste zorgkloof ten opzichte van de rest van 

Vlaanderen krijgen voorrang voor middelen om initiatieven te nemen of een 

infrastructuur op te zetten.  

 

Tegelijk wil de partij het sociaal ondernemerschap sterk benadrukken: 20 percent 

van de middelen wordt vrijgehouden voor kleinere initiatieven. Dat voorkomt dat 
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het mattheuseffect, dat de provincie zelf al ondergaat doordat er historisch meer 

voorzieningen zijn in andere provincies, ook binnen de provinciegrenzen de kop 

opsteekt. 

 

Er wordt geen nieuw overheidsorgaan voor opgericht. Het voorstel van decreet 

kent een extra taak toe aan Vlabinvest en maakt gebruik van de aanwezige 

expertise. Aan de raad van bestuur en het directiecomité kan worden gevraagd 

om meer te doen.  

 

Lorin Parys is ervan overtuigd dat met het voorstel van decreet een belangrijke 

stap wordt gezet om Vlaams-Brabant op het vlak van Welzijn en Gezondheid op 

de kaart te zetten. De onrechtvaardigheid door het minder uitgebreide 

zorgaanbod wordt stap voor stap tenietgedaan. 

 

Elke Van den Brandt bevestigt de historische achterstand die in Vlaams-Brabant 

bestaat, maar stelt dat die ook in Brussel bestaat. Groen zal het voorstel van 

decreet steunen.  

 

De 20 percentvoorafname voor kleinschalige initiatieven lijkt prima. De evoluties 

in het zorglandschap worden ingeschat en uiteindelijk is wat voorligt een 

engagement dat in het provinciereglement moet komen, maar het lid mist in de 

omschrijving een indicatie die aangeeft wie allemaal aanspraak kan maken op die 

middelen en die kleinschaligheid omvat. Steeds meer zorgverleners werken op 

zelfstandige basis. Ze worden uit dit voorstel van decreet gehouden, omdat het 

moet gaan over publiek- of privaatrechtelijke organisaties met rechtspersoonlijk-

heid. Een onthaalmoeder die infrastructurele aanpassingen moet doen vanwege 

decretale eisen, valt uit de boot. Ze dient een amendement (Parl.St. Vl.Parl. 

2017-18, nr. 1321/2, amendement nr. 1) in dat ertoe strekt het niveau van 

zorgverleners en hulpverleners erbij te nemen, en niet alleen op het niveau van 

de voorzieningen te kijken. Het amendement trekt de definitie van artikel 4 open. 

 

De 2,5 miljoen euro moet een start zijn, maar er is meer nodig. Waarom dat 

bedrag? Met 7 miljoen euro erbij komt men vrij dicht bij het bedrag dat Vlaams-

Brabant minder heeft uit opcentiemen met de overheveling van de provinciale 

budgetten naar Vlaanderen. Er is voorzien in een compensatie van 7 miljoen 

euro. Is dat de andere 2 miljoen euro waarvan sprake, of gaat het louter om een 

arbitrair bedrag waar er een politiek akkoord over is?  

 

Hoe verhoudt het voorstel zich tot de hervorming van VIPA? Welke vorm zal de 

financiering aannemen? Welke soort van steun zal er zijn: dagforfaits of een 

surplus dat voorzieningen ontvangen omdat ze in een duurdere regio huizen of 

grond moeten verwerven? Hoe verhoudt zich dat tot de bestaande infrastructuur-

subsidies van Vlaanderen? 

 

In Brussel zijn er crèches met vanuit het gewest opgebouwde infrastructuur in 

het kader van wijkcontracten, waarvoor geen personeel blijkt te zijn omdat de 

erkennings- en planningskalender van de Vlaamse overheid niet is gevolgd. Zijn 

er garanties dat dat niet gebeurt? 

 

Het is positief dat men geen nieuw vehikel hoeft op te richten, maar hoeveel van 

de 2,5 miljoen euro verwacht men te besteden aan overhead en beheer? Hoeveel 

gaat effectief naar infrastructuursubsidies?  

 

Jo De Ro stelt dat, waar Elke Van den Brandt vreest voor personeel, er bij de 

uitbreidingsrondes geen initiatiefnemers waren omdat er vooral problemen inzake 

infrastructuur spelen. Dat probleem speelt in de regio ook op het vlak van 

Onderwijs. De investeringen in infrastructuur zullen worden gevolgd.  

 



1321 (2017-2018) – Nr. 3 7 

  Vlaams Parlement 

Het amendement om tot op het niveau van individuele personen te gaan, wil Jo 

De Ro eerder omzichtig benaderen. Hij ziet meer soelaas in afwachten wat het 

resultaat is van dit voorstel van decreet dat al heel wat toelaat inzake kleinscha-

lige lokale initiatieven, maar dat vanuit het principe van rechtspersoonlijkheid 

vertrekt. Na een jaar worden de resultaten geëvalueerd. Individuen kunnen zich 

dan allicht verenigen in het licht van gespecialiseerde zorg naargelang de vraag 

op het terrein. Er is directe nood aan professionele organisaties die de tekorten 

kunnen wegwerken, klein- dan wel grootschalig.  

 

Lorin Parys sluit zich aan bij het voorstel om af te wachten wat de 20 percent-

voorafname ten behoeve van kleinschalige en nieuwe initiatieven oplevert. Bij 

evaluatie na een jaar kan men dan de zaak opnieuw onder de loep nemen.  

 

Dat men geen infrastructuur wil financieren waarvoor achteraf geen personeel of 

erkenning volgt, begrijpt Lorin Parys volkomen. Het voorstel van decreet voorziet 

daarom in een maximale afstemming tussen het Vlaamse en het provinciale 

beleidsniveau. Dat moet ervoor zorgen dat er geen gebouwen worden gebouwd 

of gronden aangekocht waarvoor de Vlaamse Regering later zorgerkenning of 

financiering weigert.  

 

Het bedrag is toe te schrijven aan de onderhandelingsbekwaamheid van de 

indieners. 

 

Met betrekking tot VIPA, meldt Lorin Parys dat dat volkomen losstaat van elkaar.  

 

Michel Doomst vindt het essentieel dat het geheel van onderuit groeit. Het wordt 

zoeken naar de zorgenden die op het terrein vereniging zoeken om goede dingen 

te doen voor bepaalde zorgsectoren. Waar Elke Van den Brandt zich richt op 

individuen, is het de bedoeling juist zoveel mogelijk samenwerkingsverbanden te 

creëren en vooral te stimuleren inzake infrastructuur. 

 

Als zaken interessant zijn, moeten ze van onderuit kunnen groeien, ook 

kleinschalig, stelt het lid, en dan is de 20 percent voorhanden. 

 

Het startbedrag stoelt op eerste inzichten, en er wordt afgewacht of er voldoende 

initiatiefnemers zullen zijn. Hoe de steun verleend wordt, staat expliciet in het 

voorstel van decreet: subsidies, tussenkomsten in leningen, en renovatie of 

aankoop van bestaande gebouwen. De focus ligt op infrastructuur die als 

handicap kan gelden om zorginitiatieven in de regio te bevorderen. 

 

Peter Van Rompuy is tevreden met de steun van Groen. Het voorstel over de 

kleinschalige initiatieven is ook besproken door de meerderheid. De huidige 

formulering komt in grote mate tegemoet aan wat Elke Van den Brandt vraagt. Er 

is een goed evenwicht tussen de voorafname voor kleinschalige projecten en 

tegelijk een garantie dat de gelanceerde initiatieven op continuïteit kunnen 

rekenen. Zelfs als individuele initiatiefnemers zich aandienen, laat het voorstel 

van decreet ruimte voor vereniging en het verzekeren van die continuïteit. 

 

Elke Van den Brandt onthoudt dat haar voorstel meegenomen kan worden in de 

evaluatie. Intussen is er de suggestie om via de verenigingsvorm van een vzw 

eventueel zorginitiatieven op te zetten. Het is geen breekpunt. 

 

Wat betreft VIPA, lijkt het interessant om te bekijken hoe aanvullend en 

flankerend te werken en geen dubbel werk te leveren. Ze raadt aan niet te los 

van de bestaande structuren te werken en er niet blind voor te zijn. De 

bestaande opportuniteiten moeten worden gebruikt. Het beperkte budget moet 

worden ingezet voor zaken die echt het verschil kunnen maken. 
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Bart Van Malderen laat noteren dat ook sp.a hierin een stap voorwaarts ziet. Het 

valt op dat er een miraculeuze parallel bestaat tussen de middelen die uit het 

voormalige welzijnsbeleid van de provincie Vlaams-Brabant afkomstig zijn en wat 

in het voorstel van decreet wordt ingeschreven. Hij begrijpt moeilijk hoe een 

kloof kan worden gedicht met exact evenveel middelen als er vroeger besteed 

werden aan de initiatieven op provinciaal niveau. Of men neemt ze daar weg en 

zet ze elders in. Of er worden middelen bestendigd. Het is op macroniveau 

vreemd dat er 2,5 miljoen euro kan worden ingezet die al ingezet wordt. 

Verschuiving kan, en kan ook nuttig zijn. Het lid refereert aan de tekorten inzake 

woonzorgcentra die in Vlaams-Brabant 27 percent bedragen terwijl dat in de rest 

van Vlaanderen 21 percent is. Het verschil is significant. Met continuering van 

middelen kan men een dergelijke kloof niet dichten, noch met efficiëntiewinst. Er 

zijn nieuwe middelen nodig om de bewuste initiatiefnemers aan de slag te laten 

gaan. Het voorstel van decreet is een stap vooruit, maar er is brandstof nodig. 

Sp.a heeft nog twijfels bij de inhaalbeweging. 

 Artikelsgewijze bespreking en stemming 3.

Artikel 1 tot en met 3 

 

De artikelen 1 tot en met 3 worden zonder opmerkingen eenparig met 12 

stemmen aangenomen. 

 

 

Artikel 4 

 

Amendement nr. 1 van Elke Van den Brandt en An Moerenhout strekt ertoe punt 

2° te vervangen door wat volgt: 

 

“2° er worden een punt 3° tot en met 5° toegevoegd, die luiden als volgt:  

 

“3° welzijns- en gezondheidsvoorzieningen: actoren in de zorg (zorgverleners, de 

hulpverleners en de voorzieningen) die activiteiten uitoefenen op het domein 

van de aangelegenheden, vermeld in artikel 5, §1, I, van de bijzondere wet 

van 8 augustus 1980 tot hervorming der instellingen, waarvoor de Vlaamse 

Gemeenschap bevoegd is, en van de aangelegenheden, vermeld in artikel 5, 

§1, II, van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming der 

instellingen, waarvoor de Vlaamse Gemeenschap bevoegd is, met uitzonde-

ring van de organisaties die activiteiten uitoefenen op het domein van het 

onthaal en de integratie van inwijkelingen, het medisch schooltoezicht en de 

medisch verantwoorde sportbeoefening;  

4°  initiatiefnemers: gemeenten, openbare centra voor maatschappelijk welzijn, 

verenigingen van gemeenten of openbare centra voor maatschappelijk 

welzijn, instellingen van openbaar nut en privaatrechtelijke organisaties die 

in Vlaams-Brabant een activiteit uitoefenen of in de toekomst een activiteit 

willen uitoefenen op het domein van de aangelegenheden, vermeld in artikel 

5, §1, I, van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming der 

instellingen, waarvoor de Vlaamse Gemeenschap bevoegd is, en van de 

aangelegenheden, vermeld in artikel 5, §1, II, van de bijzondere wet van 8 

augustus 1980 tot hervorming der instellingen, waarvoor de Vlaamse Ge-

meenschap bevoegd is, met uitzondering van de organisaties die activiteiten 

uitoefenen op het domein van het onthaal en de integratie van inwijkelingen, 

het medisch schooltoezicht en de medisch verantwoorde sportbeoefening;  

5° sector: een aangelegenheid als vermeld in punt 3°, of een onderdeel 

ervan.”.”. 

 

Elke Van den Brandt zegt dat het voorstel van decreet de toepassing beperkt tot 

voorzieningen, waardoor (individuele) zorgverleners en hulpverleners niet in 
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aanmerking komen. Gezien de toenemende vraag naar kleinschaligheid en 

inclusie, is het betrekken van (individuele) zorgverleners en hulpverleners 

essentieel in het uitbouwen van het zorg- en gezondheidslandschap. De definitie 

die in het amendement wordt voorgesteld, is gebaseerd op de definitie die in het 

ontwerp van decreet houdende het overheidstoezicht in het kader van het 

gezondheids- en welzijnsbeleid (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 1242/1) wordt 

gebruikt. Die regelt het werkingsgebied van Zorginspectie en kan dus logischer-

wijs als een goede omschrijving van de sector in heel zijn omvang worden 

beschouwd. 

 

Amendement nr. 1 wordt met 3 stemmen tegen 9 niet aangenomen. 

 

Artikel 4 wordt eenparig met 12 stemmen aangenomen. 

 

 

Artikel 5 tot en met 22 

 

De artikelen 5 tot en met 22 worden zonder opmerkingen eenparig met 12 

stemmen aangenomen. 

 Stemming over het geheel 4.

Het voorstel van decreet wordt eenparig met 12 stemmen aangenomen. 

 

 

Bart VAN MALDEREN, 

voorzitter 

 

Katrien SCHRYVERS 

Danielle GODDERIS-T’JONCK, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

CAW  centrum algemeen welzijnswerk 

cgg  centrum voor geestelijke gezondheidszorg 

CIG  centrum voor integrale gezinszorg 

CLB  centrum voor leerlingenbegeleiding 

OCMW  Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

VIPA Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenhe-

den 

Vlabinvest Investeringsfonds voor Grond- en Woonbeleid voor Vlaams-Brabant 

 


